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چندي قبل آقاي دكتر جواد اژه اي فوت كردند. يادش��ان 
گرام��ي. نقش مهم ايش��ان در ايده پ��ردازي )احتمالا( و 
تاسيس سمپاد بود: سازماني كه امروز پس از گذشته حدود 
32 سال از تاس��يس، چيز زيادي از آن باقي نمانده است. 
موفقيت كمي و قابل اندازه گيري سمپاد، بلافاصله پس 
از پايان جنگ و در دوران كمبود عجيب بود. ضمن اينكه 
اصل اين كارآمدي عمدتا نش��ان از معنادار بودن آزمون 
ورودي تا حدي بسيار قابل قبول داشت. مدارس در ابتدا 
بسيار معمولي بودند ولي با گذشت زمان و بهتر شدن وضع 
اقتصادي دولت در زمان آقاي هاشمي به ساخت مدارسي 
با اندازه و كيفيت بسيار قابل قبول با امكاناتي كه هيچ جاي 
ديگر نبود، اقدام شد. دبيران نيز با حساسيت زيادي انتخاب 
شده بودند و نوعا از آنچه در آموزش و پرورش معمول بود، 
نبودند. محيطي نزديك به دانشگاه ولي با شور راهنمايي و 
دبيرستان تشكيل شده بود. مدرسه اي كه شخصا در سال 
7۶ وارد ش��دم به مس��احت 4هكتار داراي لابراتوار زبان، 
آزمايشگاه هاي شيمي، فيزيك )با تاخير( دو زمين فوتبال، 
زمين واليبال، بسكتبال، بدمينتون و اتاق ورزش با دو ميز 
پينگ پنگ بود و بعدا س��ايت كامپيوتر، سايت روباتيك، 
بوفه اي در گوشه اي از يك فضاي سبز مشجر و بخش هاي 
ديگر بود. مدرسه در دو طبقه و يك زيرزمين ساخته شده 
بود. طبقه اول دبيرستان و طبقه دوم راهنمايي بود. كتاب 
بعضي دروس افزون بر كتاب آموزش و پرورش به صورت 
جداگانه از سازمان مي آمد. از اول راهنمايي فيزيك و شيمي 
و زيست شناس��ي با كتاب هاي كيفي و معلم جداگانه كه 
ليس��انس )در راهنمايي( و فوق ليسانس )در دبيرستان( 
بودند، تدريس مي شدند. هر سال تعداد زيادي از مدال ها در 
المپيادهاي جهاني دانش آموزي و جوايز جشنواره خوارزمي 
توسط مدارس سمپاد گرفته مي شدند. كنكور سراسري نيز 
بيشتر نتايج درخشانش متعلق به سازمان بود: دستاوردهاي 
سازمان انضمامي بودند، نه شعاري. نقطه ضعفي كه از اساس 
در مدرسه ديده مي شد نداشتن رشته علوم انساني بود و اين 
احتمالا امتداد اين باور بود كه نخبگان بايد در علوم رياضي و 

فني و نيز پزشكي ادامه تحصيل دهند. 
گفته مي ش��د مدرسه به دانش آموزان فش��ار زيادي وارد 
مي آورد كه اين طور نبود. تنها، سخت كردن امتحانات به 
منظور نمايان كردن اختلاف بين دانش آموزان باعث مي شد 
بسياري از بچه ها از نمرات خود در امتحانات راضي نباشند. 
ولي به طور كلي آنچه از دور ديده مي شد كه محيطي خشك 
و كاملا درسي و سخت بود، واقعيت نداشت. همكلاسي ها 
همه جور شيطنتي متناسب با سن و سال شان مي كردند 

و روال طبيعي بود. در دوران تحصيل به نظرم در سال 81 
تغييراتي حاصل ش��د و از نظر مديريتي مدارس سازمان 
بيشتر ذيل آموزش و پرورش قرار گرفتند. خاطرم هست 
در آن زمان نامه اي نوش��ته و ب��راي رييس جمهور )آقاي 
خاتمي( ارسال كردم كه اين كار در مورد سازماني كه يكي 
از كارآمدترين هاست، روا نيس��ت.  بحثي هم مطرح بود 
براي دانشگاه سمپاد. منتقدان مي گفتند همين حالا و با 
همين 7 سال به قدر كافي فارغ التحصيلان ايزوله هستند 
و از جامعه فاصله دارند و در صورت تاس��يس دانشگاه اين 
فاصله تعميق مي شود و »به درد كشور نمي خورد«.  نهايتا 
در دوران آقاي احمدي نژاد مثل خيلي چيزهاي ديگر تعداد 
مدارس سمپاد چندين برابر شد و اصلا »خاصيت« آنها از 
بين رفت. كيفيت را دادند و كميت و رضايت عامه خريدند: 
هر كس را مي ديدي مدعي بود كه فرزندش در سمپاد درس 
مي خواند كه براي دانش آموز معمولي اين وصف حتما مانع 
است. سازمان منهدم شد. اما فارغ التحصيلان بيست دوره 
نخست عمدتا به دانشگاه هاي مادر رفتند. ادامه تحصيل 
دادند و بعد براي گرفتن دكترا به اروپا و به خصوص امريكا 
رفتند. دكترا گرفتند، ش��غل پيدا كردند، كارمند شدند، 
خانواده دار ش��دند و امروز تا درصد بسياري براي شخص 
خودشان هدف نخستين گم شده است. آنها كه در ايران 
مانده هم مانند خارج رفته ها عمدتا در بخش خصوصي از 

اين دست به آن دست مي شوند. 
ايده اصلي كه سمپاد با آن آغاز شد، »شناسايي نخبگان و 
تربيت بدنه تكنوكرات و بروكرات آينده كشور براي توسعه 
پايدار از ميان آنها« بود. وقتي مي گوييم سمپاد البته بايد 

اندكي ديد خود را موسع تر كنيم و مدارس تقريبا همترازي 
مانند الب��رز، خرد، ابوريحان و غيره را ني��ز در اين زمره به 
حساب آوريم. اما گويي تصميم نظام اداري كشور تغيير 
كرد. پس از خروج اين دانش آموختگان از دانش��گاه نظام 
اداري كشور دري را به روي ايشان باز نكرد و بيشتر به سمت 
مهاجرت و حداقل ها هدايت شان كرد.  ديگران كه در اين 
جنس مصاف ها حرفي براي گفتن نداشتند و شايستگي 
باعث جذب شان در بدنه عمومي كشور نشده بود هم از اين 
روال ناراضي نبودند: صحنه خالي بود و ايشان بعضا به يمن 
نفوذ بستگان شان -ولو در پايين ترين جايگاه  ها- در اداره و 
سازماني چم و خم هزارتوي استخدام را به سرعت پشت 
سر گذاشته و در محيطي غيررقابتي بر صندلي نامتناسب 
با توانمندي هاي شان نشستند.  هيچ كس هيچ چيز يادش 
نمي آمد و چيزي را از اين گذشته به رسميت نمي شناخت. 
درصد كمي در دانش��گاه هاي خارج و داخل جذب هيات 
علمي يا در بخش خصوصي موفق ش��دند. اما نوعا همراه 
با نوعي سرخوردگي به كارشناسي نچسب تبديل شدند 
كه خيلي هم تحويل گرفته نمي ش��دند. ت��وان برقراري 
ارتباط عمومي شان هم به اندازه اي كه بايد تقويت نشده 
بود )و اين هم نقد دومي بود كه به س��مپاد بود( در نتيجه 
جامع��ه اي را در مقابل خود ديدند كه مدام به انكارش��ان 
قامت بسته بود. به انكار آنچه همه عمر اعتبارش را يدك 
كش��يده و دس��تاوردهاي واقعي اش را همراه داشتند: در 
مقابل جامعه شان و زير دست و پا بدل به كساني معمولي 
شدند كه حالا بايد به شاگرد متوسط متوسط ترين مدارس 
پاس��خ مي دادند. ما فرمان را گردانديم و در نتيجه آنها در 

نهايت چندان به درد كشور نخوردند.  ايرادات وارد به سمپاد 
در معناي عام آن لااقل توس��ط دانش آموختگان همين 
مدارس به سادگي قابل حل بود و اساسا قرار نيست سازماني 
چنين وسيع از ابتدا بدون اشكالاتي از اين دست باشد اما 
دستاوردها و تمايزات كيفي اين نهاد غير قابل انكار بود. اگر 
نداشتن علوم انساني، كار نكردن روي مهارت هاي ارتباطي 
و نيز نكاشتن بذر ش��ور اجتماعي و ملي در دانش آموزان 
انتقادات وارد به سمپاد بود، اشكالات نظام اداري كه ناگهان 
از تصميم خود منصرف شد يا جامعه اي كه مدام يا از ايشان 
تقليد يا انكارشان مي كرد هم بايد در نظر داشت. اگر اين 
اتفاق نيفتاده بود ما امروز هزاران فردوسي پور، ظريف، مريم 
ميرزاخاني و كامران وفا در كشور داشتيم: در دانشگاه ها، 
وزارت نفت، ايران خ��ودرو، وزارت خارجه، وزارت اقتصاد، 
بانك ها، نيروهاي نظامي و غيره.  اما اينك با سلب هر گونه 
كيفيتي كه فرد از گذش��ته خود مي آورد و با عناوين غير 
كيفي يكسان، بدنه اداري و عمومي كشور از كارآمدترين ها 
مملو نيست. احتمالا نگاه كوته بينانه اي در جامعه از اين 
موضوع چندان ناراضي نيس��تند، چراكه مي توان منافع 
مادي اين بدنه را نيز متناسب با كيفيت نازل ايشان تنظيم 
كرد، رضايت عمومي بيشتر است، كسي هم كه مهاجرت 
كرده احساس رضايت و برندگي دارد و هم كسي كه بدون 
تناسب در اداره اي استخدام شده است.  اما اين بدنه ناكارآمد 
كه با فيلترهاي استخدامي احيانا اشتباهي موكد شده اند هم 
حفره هاي امنيتي، اقتصادي، سياسي، قضايي و نظامي را 
به وجود مي آورند و هم زمينه را براي به وجود آمدن كارتل 
هم محلي ها، همشهري ها و همدستاني مساعد مي كند كه 
با هر محاسبه اي صدها برابر خسارت بارتر از نخبه گرايي و 

نخبه پروري با تمام هزينه هاي مادي و معنوي اش است. 
در اين خصوص انتقادي كه ب��ه اين نوع فارغ التحصيلان 
مي ت��وان وارد كرد، اين اس��ت كه پروژه هاي ايش��ان نوعا 
شخصي هستند و نه اجتماعي و اساسا شور اجتماعي و ملي 
كه يك نخبه را به يك نيروي كارآمد در سطح ملي تبديل 
مي كند در ايشان يافت نمي شود. در نتيجه بعضا در زمان 
تحصيل و كار دغدغه هاي غيرمولفانه اي براي خود طراحي 
و ابعاد متصوره از خود را بسيار كوچك مي كنند.  اما پرسش 
بنيادين اين است كه آيا ما )مردم و مسوولان( مي خواهيم 
به دقتي از جنسي كه فردوس��ي پور به خرج مي دهد، تن 
دهيم؟ يا ترجيح مي دهيم راحت تر باشيم؟ به بيان ديگر آيا 
اساسا ايده نخبه پروري و افزايش سرعت اصلاح امور از طريق 
اصلاحات نخبگاني مورد پسند جامعه و مسوولان ماست؟ 

يادمان باشد: نخبگان منتظر نمي مانند.
فارغ التحصيل فلسفه علم 
دانشگاه صنعتي شريف

ساسان كريمي 

وزير آموزش و پرورش از حذف كانال هاي سرگرمي ايجاد 
شده توسط سودجويان از شبكه شاد خبر داد.

به گزارش روز شنبه مركز اطلاع رساني و روابط عمومي 
وزارت آم��وزش و پرورش، محس��ن حاجي ميرزايي در 
حاشيه آيين تجليل از دانش آموزان پژوهشگر و فناوران 
برگزيده كه در ساختمان ش��هيد رجايي و درخصوص 
افزايش پژوهش س��راها برگزار ش��د اظهار كرد: مصمم 
هس��تيم كه در همه مناطق آموزش و پرورش كش��ور 
پژوهش سرا داشته باش��يم و هدف آرماني ما اين است 
كه هر مدرس��ه ما يك مدرسه پژوهنده و كاركرد اصلي 
مدرسه، پژوهش باشد كه در جهت اين هدف برنامه ريزي 
شده و آن را توس��عه خواهيم داد. او افزود: براي توسعه 
پژوهش در آم��وزش و پرورش در درج��ه اول نيازمند 
آشنايي دانش آموزان با مفهوم پژوهش و توانايي لازم آنها 
براي انجام پژوهش ها هستيم تا بتوانند اطلاعات مورد 
نياز را جمع آوري و طبقه بندي كنند و از معلومات شان 

به مجهولات پي ببرند و آسيب شناسي كنند.
وزير آموزش و پرورش تصريح كرد: رويكردي را در سال 
جاري به صورت آزمايشي پيگيري مي كنيم كه رويكرد 
مس��اله محور در برنامه ريزي درس��ي برخي پايه هاي 
تحصيلي است. حاجي ميرزايي ادامه داد: امر پژوهش در 
همه مدارس ما هم در قالب برنامه ريزي درسي و هم در 
قالب فعاليت هاي فوق برنامه و همراهي با پژوهش سراها 
با جديت دنبال مي شود. او در پاسخ به اين پرسش كه آيا 
آموزش و پرورش امكان برگزاري امتحان نهايي در سه 
پايه تحصيلي متوسطه دوم را در راستاي حذف كنكور 
دارد، اظهار كرد: مدتي اس��ت كارشناسان ورزيده اي از 
وزارت آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقيقات و فناوري 
در دبيرخانه شوراي عالي انقلاب فرهنگي در حال بررسي 
موضوع هستند تا بهينه ترين راه را براي برگزاري كنكور 
به نحوي كه ب��ا اضطراب كمتري توام باش��د و توانايي 
تفكيك و طبقه بندي مناسب تر دانش آموزان را داشته 
باشد، انتخاب كنند. وزير آموزش و پرورش خاطرنشان 
كرد: يكي از نكاتي كه همكاران ما در برگزاري آزمون سه 
سال اخير داشتند اين بود كه نوعي بازتوليد همين كنكور 
مي شود و ممكن است در سال هاي مختلف استمرار پيدا 
كند اما در هر صورت ما تابع تصميم گيري در ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگي هستيم و طبق آن عمل مي كنيم. 
حاجي ميرزايي درباره ايجاد برخي كانال هاي غيراخلاقي 
و فسادانگيز در شبكه شاد گفت: فساد كه نبوده، به اين 
تعبير مطرح نكنيد. افرادي برخي كانال هاي سرگرمي را 
ايجاد كرده بودند كه به محض شناسايي تعطيل شد، زيرا 
كاركرد اصلي شاد، آموزش است و روي شاد كار ديگري 
نمي كنيم. او افزود: متقاضيان بسياري وجود دارند كه 
مي خواهند روي ش��اد كار اقتصادي كنند اما فعلا تنها 

كاركرد شاد را آموزشي مي دانيم.

كانال هاي سرگرمي از شبكه شاد 
را حذف كرديم

آموزش

نگاهي به تاثير تغييرات مدارس تيزهوشان

اصلاح نخبگاني

روز پنجشنبه 20 آذر 1399، عليرضا رزم حسيني، وزير 
صنعت، معدن و تج��ارت كه به همراه جمعي از معاونان 
خود از خط��وط توليد فولاد مباركه بازديد مي كرد، طي 
سخناني از وجيه الله جعفري رييس هيئت عامل ايميدرو 
خواس��ت تا پروژه نورد گرم ش��ماره 2 فولاد مباركه را با 
همكاري مديران اين شركت در كوتاه ترين زمان ممكن 

عملياتي نمايد.
وي ثبات مديريتي فولاد مباركه را يكي از توفيقات اين 
مجموعه دانست و با بيان اينكه هر بنگاهي كه از مديران 
كارآم��د و باثبات برخوردار ب��وده از توفيقات خوبي هم 
بهره مند شده اس��ت، تصريح كرد: فولاد مباركه ازجمله 
س��ازمان هايي اس��ت كه با مديران شايس��ته پيشين و 
فعلي خود، ازجمله مهندس عظيميان كه سكان دار اين 
مجموعه اس��ت، با برنامه هايي كارآمد به ارتقاي سطح 
دانش، فناوري، توليد، كارايي، بهره وري و گسترش اين 
سازمان كمك و طرح هاي توسعه خود را به خوبي دنبال 

كرده اند.
رزم حسيني افزود: يكي از برنامه هاي جديد وزارت صمت 
تأمين سرمايه از محل بازار سرمايه است. امروز نقدينگي 
در كشور به 3400 هزار ميليارد تومان رسيده و پول هاي 
سرگردان در اقتصاد ايران در بازارهاي غيركارآمد در حال 
چرخش است؛ در اين ش��رايط وظيفه دولت، مديران و 

سياست گذاران در عرصه پول و ارز اين است كه نقدينگي 
را به سمت افزايش توليد و برنامه هاي توليدمحور هدايت 
كنند. از اين رو وزارت صمت جمع آوري اين سرمايه هاي 
سرگردان در بازار سرمايه و جهت دهي آنها به سوي صنايع 
خودروس��ازي، فلزات رنگي و نساجي و لوازم خانگي را از 
برنامه هاي اساسي خود مي داند. بدون شك اين اقدام رشد 

اقتصادي و اشتغال زايي را در پي خواهد داشت.
وي رفع قوانين مزاحم و بروكراسي اداري را دومين اقدام 
اين وزارتخانه دانس��ت و اظهار داشت: يكي از اهداف ما 
در وزارتخانه اجراي اين راهبرد اس��ت و به طور قطع آن 
را اجرا خواهيم كرد و چه بس��ا س��اير وزارتخانه ها هم در 
اين مسير، وزارت صمت را همراهي كنند. ما تا حد توان 
خود، مس��ير را براي مجاهدين اقتصادي، كارآفرينان و 
صاحبان س��رمايه در حوزه اقتصاد توليدمحور و كساني 
كه در زمينه توانمندسازي جوامع محلي كار مي كنند، 

هموار خواهيم كرد.
وزي�����ر ص���مت از وجود كارخانه هاي فولادسازي، 
پتروشيمي و ساير توليدكنندگان داخلي به عنوان عاملي 
مهم در تاب آوري در برابر تحريم ها نام برد و گفت: اگرچه 
تحريم ها و مبارزه با كرونا براي دولت هزينه هاي زيادي 
داش��ته، اما دولت تا امروز سر پا ايس��تاده و عزت خود و 
كشور را حفظ كرده است. در چنين شرايطي بسياري از 

طرح هاي توسعه شروع و اجرا شده و به بار نشسته كه اين 
امر بسيار بزرگ و مهم است.

وي در همين خصوص تصريح كرد: فولاد مباركه مي تواند 
محور توسعه استان قرار بگيرد. با برنامه اي كه مديران در 
نظر دارند و برنامه پيوس��ت اجتماعي براي شركت هاي 
نام��دار و بزرگ كه تقويت كننده ش��ركت هاي كوچك 
به ش��مار مي آيند، به راحتي كس��ب وكارها و وضعيت 
فرصت هاي شغلي خرد و ش��اخص هاي امنيتي بهبود 
پي��دا خواهد كرد و بدين ترتيب ديگر ش��اهد مهاجرت 
روس��تاييان به ش��هرهاي بزرگ نخواهيم بود. به خاطر 
داشته باشيم مهاجرت سالانه 250 هزار نفر به شهرهاي 
بزرگ و حاشيه نشيني 25 ميليون نفر از جمعيت كشور 
اصلا زيبنده ايران نيس��ت. امروز در روس��تاها اينترنت 
پرسرعت داريم، اما مردم اين روستاها هنوز كسب وكار 
ندارن��د. از اين رو چنانچه اس��تاندار محت��رم اصفهان، 
نماين��دگان ولي فقيه و نماين��دگان محترم مجلس در 
اين استان همدل باشند، وزارت صمت نيز اين آمادگي 
را دارد كه تجار باش��رافت و متدين را در جهت توس��عه 
پايدار و متوازن در اين اس��تان بسيج كند و به يقين اين 
امر امكان پذير اس��ت. وزير صم��ت در بخش ديگري از 
سخنان خود از آزاد ش��دن صادرات در هفته هاي اخير 
به عنوان گامي بلند در جهت توس��عه واردات كالاهاي 

ضروري و مواد اوليه نام برد و گفت: هم اكنون ش��رايطي 
فراهم شده است كه به جاي اينكه صادركننده در دادگاه 
پرونده پيدا كند، در مسير تأمين كالاهاي ضروري و مواد 
اوليه كارخانه ها حركت مي كند. طبق تصميم شجاعانه 
رييس جمهوري در چند هفته گذشته، قرار است 8400 
ميليون كالاي رسوب شده در گمركات كشور ترخيص 

شود و اين كار در حال انجام است.
وي همچنين در پاسخ به سوال خبرنگاران با بيان اينكه 
عرضه محصولات فولادي در بورس به س��بب حمايت از 
توليد بوده است، گفت: بر اساس شيوه نامه ابلاغي ستاد 
اقتصادي دولت، تمامي محصولات فولادي بايد در بورس 

كالا عرضه شوند و از مازاد آن صادرات صورت گيرد.
عليرضا رزم حس��يني همچنين تصريح ك��رد: هدف از 
ابلاغ اين ش��يوه نامه تقويت توليد بوده است تا عرضه و 
تقاضاي محصول در بورس كالا به صورت ش��فاف انجام 
گيرد. اس��تفاده از اي��ن روش و ش��يوه نامه باعث تعادل 
قيمت ها خواهد ش��د. وي افزود: در سند فولادي كشور 
با تعامل تش��كل هاي بخش خصوصي، سهميه بندي ها 
انجام شده و هيچ محدوديتي در صادرات وجود ندارد و با 
اين روش صادرات نيز مي تواند انجام گيرد. رزم حسيني 
يكي از اهداف بازدي��د خود و هيئت همراه را راه اندازي و 
آغاز جدي فعاليت هاي مربوط به طرح توسعه خط نورد 

گرم ش��ماره2 فولاد مباركه خواند و ادامه داد: طرح هاي 
توسعه اي اين شركت با س��رمايه گذاري نزديك به يك 
ميليارد يورو و 30 هزار ميليارد تومان در دست اجراست 
كه يك سرمايه گذاري بسيار خوب است. وي با بيان اينكه 
صنعت فولاد كشور در رفع تحريم ها و تأمين مواد اوليه 
كارخانه هاي مرتبط نقش مهمي ايفا كرده است، ادامه داد: 
صنعت فولاد كشور علاوه بر تأمين نيازهاي داخلي، بخش 
مهمي از محصولات خود را صادر كرده و براي كشور در 

مقطع حساس كنوني ارزآوري داشته است. وزير صمت 
با اعلام اين مطلب كه در اين وزارتخانه بالغ بر 100 هزار 
ميليارد تومان پروژه اقتصادي در حوزه صنعت و معدن 
تدوين شده است گفت: براي تأمين مالي اين پروژه ها با 
همكاري خوب وزارت اقتصاد و س��ازمان بورس، از بازار 
س��رمايه كمك مي گيريم تا به بانك ها فشار وارد نشود 
و مردم هم مي توانند با مش��اركت در اين پروژه ها به طور 

مستقيم در توليد شركت كنند.

رييس هيئت عامل ايميدرو: 

شركت به 304هزار و 500 ميليارد ريال 
خواهد رسيد

مديرعامل فولاد مباركه: 

وزير صمت دستور اجراي پروژه نورد گرم شماره 2 فولاد مباركه را صادر كرد

با تصويب در مجمع عمومي پيش رو ارزش سرمايه شركت به 304هزار و 500 ميليارد ريال خواهد رسيد همكاري در زمينه اجراي پروژه 
نورد گرم شماره 2 فولاد مباركه 

مديرعامل فولاد مباركه، در جريان بازديد وزير صمت از اين وظيفه ملي است
كارخانه، ضمن ارائه گزارشي از روند توليد و دستاوردهاي 
فولاد مباركه در س��ال هاي اخير گفت: فولاد مباركه مولود 
انقلاب اس��لامي اس��ت و مديران و پيمانكاراني در دوران 
دفاع مقدس با پايمردي خود اين ش��ركت را بنا كردند و به 
بهره برداري رساندند و به اين وسيله براي كشور عزت و افتخار 
آفريدند. حميدرضا عظيميان از گروه فولاد مباركه به عنوان 
بزرگ ترين توليدكننده آهن اسفنجي در جهان و بزرگ ترين 
فولادساز منطقه خاورميانه و منطقه منا با سهم 20 درصدي 
توليد ف��ولاد نام برد و گفت: با تصوي��ب در مجمع عمومي 
پيش رو ارزش س��رمايه شركت به 304هزار و 500ميليارد 
ريال خواهد رسيد و ارزش بازار اين شركت در حال حاضر به 
بالاي 300 هزار ميليارد تومان رسيده است. هم اكنون 7.2 
ميليون تن فولاد در داخل شركت توليد مي شود و در گروه 
فولاد مباركه )فولاد مباركه، فولاد هرمزگان و مجتمع فولاد 
سبا( نيز ظرفيت توليد به حدود 10.2 ميليون تن افزايش 
يافته اس��ت. وي ادامه داد: حدود 1000 كارخانه در كشور 
تأمين كالا و مواد مصرفي ف��ولاد مباركه را بر عهده دارند و 
حدود 3000 كارگاه نيز از محصولات اين شركت در خطوط 
توليد خود استفاده و ورق فولاد مباركه را به محصولات نهايي 
تبديل مي كنند. مديرعامل فولاد مباركه با اشاره به اينكه در 
حال حاضر به طور مستقيم و غيرمستقيم حدود 350 هزار 
فرصت ش��غلي در زنجيره توليد فولاد مبارك��ه وجود دارد 
گفت: علاوه بر شركت هاي يادشده، هلدينگ هاي ديگري 

شامل توكافولاد، آتيه فولاد، هلدينگ سرمايه گذاري توسعه 
مع��ادن و فلزات و هلدينگ متيل نيز در گروه فولاد مباركه 
حض��ور دارند. اين در حالي اس��ت كه يك��ي از بزرگ ترين 
هلدينگ هاي مالي كش��ور توسط مباركه در حال تأسيس 
و راه اندازي است. وي از وجود زنجيره كامل توليد در فولاد 
مباركه به عنوان عامل اصلي افزايش سود و درآمد اين شركت 
نام برد و اظهار داشت: فروش فولاد مباركه در سال 97 حدود 
23 هزار ميليارد تومان و در سال 98 حدود 40 هزار ميليارد 
تومان بوده و امسال پيش بيني مي شود اين عدد به مرز 55 
هزار ميليارد تومان فروش برس��د. به همين دليل مي توان 
گفت فولاد مباركه علاوه بر اينكه يك بنگاه صنعتي است، 
يك بنگاه اقتصادي هم هست و در بازار سرمايه نقش بسيار 
مهمي دارد. وي در تشريح عملكرد خطوط توليد اين شركت 
گفت: شركت در هشت ماهه سال جاري در مقايسه با مدت 
مشابه سال قبل روند روبه رشدي داشته است؛ به نحوي كه با 
تلاش كاركنان آن، توليد گندله در بازه زماني مذكور در سال 
97 نزديك به ۶ ميليون تن بوده و امسال به حدود 7 ميليون 
تن افزايش يافته است. در توليد آهن اسفنجي از 7 ميليون 
تن به 7 ميليون و 800 هزار تن و در فولاد خام از ۶ ميليون و 
200 هزار تن به ۶ ميليون ۶90 هزار تن رسيده ايم. وي با بيان 
اينكه شركت در سال گذشته با افت توليد مواجه شد، تصريح 
كرد: دو دليل عمده، يعني نرسيدن مواد اوليه و قطعي حدود 
دوماهه گاز مهم ترين دلايل افت توليد بوده است كه مي طلبد 
مسوولان محترم براي آن چاره انديشي كنند و اقدام عاجل 

به عمل آورند. به خاطر داشته باشيم فولاد مباركه در سال 
98 حدود 2500 ميليارد تومان، به دلايلي كه به آن اش��اره 
شد، متضرر گرديد. نبايد فراموش كرد كه فولاد مباركه جزو 
كارخانه هايي است كه مي تواند بيشتر از ظرفيت اسمي خود 
توليد كند، اما باعث تأسف است كه به  دليل كمبود مواد اوليه 
از اين ظرفيت استفاده نكنيم. وي تصريح كرد: فولاد مباركه 
براي كنترل و آرامش بازار سعي مي كند كالا را به مشتري 
و مصرف كننده برس��اند و بنا بر تأكيد مسوولان وزارتخانه 
بر تأمين حداكثري بازار داخل، امس��ال شاهد كاهش 32 
درصدي صادرات بوديم و كاهش صادرات در درازمدت براي 
سازمان مشكلات خاص خود را به همراه مي آورد. وي از ايجاد 
هلدينگ مالي در فولاد مباركه خبر داد و گفت: از سال 97 تا 
به حال سرمايه ثبتي فولاد مباركه از 7500 ميليارد تومان تا 
دي ماه سال جاري با تصويب و تصميم مجمع عمومي پيش 

رو به 30 هزار ميليارد تومان خواهد رسيد. عظيميان تصريح 
كرد: بسياري از شركت هاي بورسي از محل تجديد ارزيابي 
ممكن است براي افزايش سرمايه اقدام كنند، ولي افزايش 
س��رمايه در فولاد مباركه كاملا واقعي است و از محل سود 
توزيع نشده انباشت شده سهام داران انجام مي شود و لذا سهام 
فولاد مباركه سهام بسيار ارزشمندي است. مديرعامل فولاد 
مباركه با بيان اينكه به دليل التهابات پيش آمده در دو سه ماه 
گذشته، اولين مجوز ايجاد سهام خزانه به نام فولاد مباركه 
صادر شده است، گفت: همان گونه كه مي دانيم هيچ شركت 
بورسي حق ندارد سهام خودش را بخرد، اما سازمان بورس 
راهكاري ايجاد كرد تا صف فروش ايجاد نشود و با اخذ مجوز 
خريد و نگهداري سهام خزانه حدود 2080 ميليارد تومان 
از سهام فولاد خريداري شد. همچنين شركت در راستاي 
حمايت از سهام ش��ركت هاي گروه فولاد مباركه، اقدام به 
تأسيس صندوق سرمايه گذاري بازارگرداني با سرمايه 800 
ميليارد تومان نموده و اين صندوق هم اكنون در بازار سرمايه 
در حال فعاليت است. وقتي افزايش سرمايه شركت عملياتي 
گردد، فولاد مباركه بزرگ ترين شركت بورسي به لحاظ ارزش 
اسمي خواهد بود. وي در ادامه از تعريف حدود يك ميليارد 
يورو پروژه در فولاد مباركه خبر داد و گفت: 20 هزار ميليارد 
تومان نيز سهم داخل اس��ت. اين پروژه ها شامل نورد گرم 
ش��ماره 2، افزايش 500 هزار تني ظرفيت فولاد هرمزگان 
)رس��يدن به ظرفيت 2 ميليون تن(، راه اندازي فولادسازي 
800 هزار تني فولاد سفيددش��ت، كارخانه توليد الكترود 

گرافيتي اردكان، افزايش ظرفيت شركت ورق خودرو كاشان 
است. همچنين حدود 20 هزار ميليارد تومان به پيمانكاران 
داخلي در سراسر كشور واگذار مي شود كه اين امر در جهت 
اجراي دستور مقام معظم رهبري براي جهش توليد، اقدام 
موثري خواه��د بود. وي از پروژه نورد گرم ش��ماره 2 فولاد 
مباركه به عنوان يكي از اصلي ترين پروژه هاي حوزه صنعت 
فولاد كشور نام برد و گفت: با توليد ورق خام موردنياز در توليد 
لوله هاي انتقال نفت و گازترش از گوره به جاسك نشان داديم 
كه در حوزه توليد فولاد خام از دنيا عقب نيستيم و همپاي 
دنيا جلو رفته ايم، ولي در توليد ورق از دنيا عقبيم. اگر ما در 
3 تا 5 سال آينده ورق هاي با گريد جديد توليد نكنيم، فولاد 
مباركه نيز به سرنوشت كارخانه هاي عقب مانده كشور دچار 
خواهد شد. عظيميان در ادامه از اجراي پروژه نسل چهارم 
تكنولوژي در فولاد مباركه به عنوان ديگر ابر پروژه در دست 
اجراي اين ش��ركت ياد كرد و گفت: ف��ولاد مباركه اكنون 
داراي نسل سوم تكنولوژي است و مي كوشد همگام با دنيا 
به سمت نس��ل چهارم پيش برود كه بسيار هوشمند است 
و اين دقيقا همان حركت در مس��ير دانش افزايي است كه 
همواره مورد تأكيد رهبر معظم انقلاب بوده است.  گفتني 
اس��ت در ابتداي اين بازديد، وزير صنعت، معدن و تجارت و 
هيئت همراه با حضور در محل معراج الشهداي فولاد مباركه 
به مقام شامخ شهدا اداي احترام كردند و در ادامه در باغچه 
فضاي سبز شخصيت هاي اين ش��ركت يك نهال به رسم 

يادبود غرس نمودند. 

معاون وزير صمت و رييس هيئت عامل ايميدرو نيز در حاشيه 
بازديد وزير صمت از ش��ركت فولاد مباركه و در مصاحبه با 
خبرنگار فولاد، همكاري در اجراي ابر پروژه نورد گرم شماره 2 
فولاد مباركه را وظيفه اي ملي خواند. وجيه الله جعفري طرح 
نورد گرم شماره 2 فولاد مباركه و تأمين مواد اوليه را دو موضوع 
مهم و اساس��ي براي اين مجموعه عظيم عنوان كرد و گفت: 
در خصوص طرح نورد گرم شماره 2 بايد پيگيري هايي انجام 
شود تا به اتفاق همكاران و مجموعه مديريتي فولاد مباركه، 
در يك بازه زماني كوتاه اين موضوع را به نتيجه برسانيم. وي 
افزود: به طور قطع طرح نورد گرم شماره 2 بايد هرچه سريع تر 
اجرا شود، چراكه هم در آينده فولاد مباركه و هم تأمين بازار 
ورق كشور بسيار تأثيرگذار است. معاون وزير صنعت، معدن 
و تجارت در ادامه بر رفع هرچه سريعتر مشكلات اجراي اين 
پروژه تأكيد كرد. رييس هيئت عامل ايميدرو با بيان اينكه به 
عنوان نهاد ناظر، وظيفه خود مي دانيم فولاد مباركه را در تأمين 
مواد اوليه همراهي كنيم، افزود: سعي مي كنيم در بازه زماني 
كوتاه، بسته اي براي تأمين بدون دغدغه مواد اوليه فولاد مباركه 
تدوين كنيم. وي در پايان خاطرنشان كرد: در زمينه تأمين 
مواد اوليه، قطعا همكاري ايميدرو، وزارتخانه و وزير صمت را 

شاهد خواهيم بود.

ويژه

از ابزارفروش��ي چوب خريدم تا 
در خانه با پسرها اره كنيم و چيز 
ميز بس��ازيم و س��رگرم باشيم؛ 
شمشير و ماش��ين و نيزه و قاب 
عكس و اين جور چيزها. سرِ شب 
توي خانه موس��يقي گذاشتيم. 
بلند شديم رقصيديم. چوب ها را 
برداشتيم و چوب بازي كرديم. در حالِ رقص، چوب ها 
را ترق ترق ب��ه هم مي زديم و كيف مي كرديم. چوب ها 
مالِ درختِ ش��اد و سر حالي بوده. يك درختِ پُرپرنده. 
درختي نزديك صداي شرشرِ آب و هوهوي باد.  وقتي 
پدر باشي و مدتي طولاني در قرنطينه خانگي، كم كمك 
از نقش پدر خارج مي شوي. مي شوي جزيي از بچه ها كه 
بچه ها صداي ش��ان مي زدي و حالا آنها هم تو را بچه ها 
صدا مي زنند. پدري ات خيلي ديگر توي چشم نيست، 
چون سرِ كار نرفته اي و اعصاب، خرد نكرده اي و با هيبت، 
وارد خانه نشده اي و فريادِ بابا آمدِ بچه ها را بلند نكرده اي. 
پس خسته نيستي و خانه براي خوابِ پس از ظهرِ بابا قُرق 
نمي شود. شده اي جزيي از بچه ها. با آنها بيدار مي شوي، 
صبحانه مي خوري، آنها سرگرم درس و مشق مي شوند و 
تو كتابي دست مي گيري. چه بسا نقشِ بچه ها پررنگ تر 
شود و به رعايت هايي نياز پيدا كنند كه پدر نياز ندارد. 
نقشِ پدري پر مي زند و بچه ه��ا فرصت مي يابند با تو، 
بي مراعاتِ نقش ديدار كنند و صميميت بيشتر مي شود. 
مشكل آنجا رخ مي نمايد كه با بچه ها به اختلاف بخوري. 
عضله بجنباني و مثل بچه اي كه كنترلِ خشمش، لنگ 
مي زند، بزن��ي بچه ها را لت و پار كني و آمارِ خش��ونتِ 

خانگي را بالا ببري.

صميميت و خشونت

جواد ماهر

آموزش

وزير علوم، تحقيقات و فناوري، همزمان با اولين روز هفته 
پژوهش و فناوري در جشنواره ملي تجليل از دانش آموزان 
پژوهشگر و فناور برگزيده با بيان اينكه شكل گيري هسته 
اوليه پژوهش در مدارس است، گفت: كاشت بذر توانمندي 
و انديشمندي در دل دانش آموزان توسط معلمان صورت 
مي گيرد. به گزارش مركز اطلاع رس��اني و روابط عمومي 
وزارت آموزش  و پرورش، منصور غلامي در آيين تجليل از 
دانش آموزان پژوهشگر و فناوران برگزيده كه در ساختمان 
شهيد رجايي برگزار شد، با بيان اينكه چنين نشست هايي 
بيشتر به  منظور قدرداني از تلاش هاي دانش آموزان مبتكر و 
خلاق است، اظهار كرد: ديگر حسن اين نشست ها اين است 
كه دستاوردهايي را كه در كمال بي تكلفي و بي ادعا در يك 
فضاي آرام و بدون تبليغات صورت مي گيرد، به مردم عرضه 
كنيم تا آگاه باش��ند كه در مدارس و مراكز آموزش عالي، 
معلمان و اساتيد ما در يك حركت پيوسته، چگونه براي 

تعالي جامعه تلاش مي كنند.

شكل گيري هسته اوليه پژوهش 


